

ប្រកាសព័ត៌មាន

ទំនាក់ទំនង

Mignon Lamia, អង្គការអាយឌីអាយ
Email: mignon@inclusivedevelopment.net

លោកអៀង វុឌ្ឍិ, អង្គការសមធម៌កម្ពុជា
Email: vuthy@equitablecambodia.org
WhatsApp/Signal: +855 12 791 700

**ប្រជាជនកម្ពុជាសែងរកការជួយពីក្រុមហ៊ុនកូកា-
កូឡាក្នុងសំណុំរឿងប្រឆាំងនឹងក្រុមហ៊ុនផ្គត់ផ្គង់ស្ករធំជាងគេនៅអាស៊ី**

(Atlanta, GA. - ថ្ងៃអង្គារ ទី១៦ ខែធ្នូ ឆ្នាំ២០២១) - ថ្ងៃនេះ ដើមបណ្តឹងតំណាងឱ្យពលរដ្ឋរាប់រយគ្រួសារដែលត្រូវបានជម្លៀសចេញដោយហិង្សាដើម្បីដំណើរការឧស្សាហកម្មចម្ការអំពៅនៅកម្ពុជា បានដាក់ពួកគេសុំឱ្យតុលាការសហរដ្ឋអាមេរិកនៅស្រុកភាគខាងជើងនៃរដ្ឋGeorgia ជួយពួកគេទទួលបានភស្តុតាងពីក្រុមហ៊ុនកូកា-កូឡា។ ភស្តុតាងនឹងត្រូវប្រើដើម្បីគាំទ្រសំណុំរឿងសំខាន់របស់ពួកគេប្រឆាំងនឹងក្រុមហ៊ុនស្ករស្វែងរកឈ្មោះ មីត្រផល (Mitr Phol Sugar Co.) ដែលត្រូវបានគេចោទប្រកាន់ថាពាក់ព័ន្ធនឹងការបណ្តេញចេញ។

មីត្រផល(Mitr Phol) ជាក្រុមហ៊ុនស្ករស្វែងរកធំជាងគេនៅអាស៊ី និងធំជាងគេទីបួនក្នុងពិភពលោក ដែលជាក្រុមហ៊ុនផ្គត់ផ្គង់ស្ករដល់ម៉ាកយីហោល្បីៗមួយចំនួនដែលមានអ្នកទិញពីមុន និងបច្ចុប្បន្នរួមមាន Pepsi, Nestle, Mars Wrigley, Corbion និង Coca-Cola។

លោកស្រី Sarah Jaffe ជំនួយការជាន់ខ្ពស់ផ្នែកច្បាប់ និងគោលនយោបាយនៅអង្គការអាយឌីអាយ មានប្រសាសន៍ថា “ដោយវាជាបណ្តឹងសមូហភាពឆ្លងដែនលើកដំបូងនៅអាស៊ីលើការរំលោភបំពានសិទ្ធិមនុស្ស ករណីនេះកំពុងបង្កើតមូលដ្ឋានគ្រឹះថ្មីសម្រាប់ប្រជាជនទូទាំងតំបន់ដែលទទួលរងផលប៉ះពាល់ដោយការដណ្តើមដីធ្លី និងការរំលោភបំពានផ្សេងៗទៀត។” “ក្រុមហ៊ុនកូកា-កូឡា មានព័ត៌មានអំពីសកម្មភាពរបស់ក្រុមហ៊ុនមីត្រផល ហើយដើមបណ្តឹង និងតុលាការថែសមនឹងទទួលបានឱកាសដើម្បីពិនិត្យសកម្មភាពនោះ។ ជាសច្ចភាពយើងមិនគួរទុកឱ្យសាជីវកម្មលាក់បាំងព័ត៌មានរំលោភសិទ្ធិមនុស្សទេ ជាពិសេសនៅពេលដែលបញ្ហារំលោភសិទ្ធិមនុស្សធ្ងន់ធ្ងរកំពុងស្ថិតក្នុងវិវាទបែបនេះ។”

ក្នុងឆ្នាំ ២០១៨ ដើមបណ្តឹងបានដាក់ពាក្យប្តឹងទៅតុលាការថែដោយចោទប្រកាន់ក្រុមហ៊ុនមីត្រផល ពីបទសមគំនិតក្នុងការបណ្តេញប្រជាជនជាង ៧០០ គ្រួសារដោយហិង្សានៅខេត្តឧត្តរមានជ័យភាគភាគជើងនៃប្រទេស កម្ពុជាចន្លោះឆ្នាំ ២០០៨ និង ២០០៩ ។ ដីធ្លី របស់ពួកគេត្រូវបានគេរឹបអូស ដំណាំត្រូវបានគេលួច វិជ្ជុះរបស់ពួកគេត្រូវបានកម្ទេច និង ដុតបំផ្លាញចោល។ នៅក្នុងឆ្នាំ ២០១៥ គណៈកម្មាធិការសិទ្ធិមនុស្សជាតិថៃបានរកឃើញពីការទទួលខុសត្រូវរបស់ក្រុមហ៊ុនមីត្រផល ដោយអំពាវនាវឱ្យក្រុមហ៊ុន “កែតម្រូវ និងដោះស្រាយផលប៉ះពាល់” ប៉ុន្តែដើមបណ្តឹងនៅមិនទាន់ទទួលបានសំណងពីការខូចខាតរបស់ពួកគេនៅឡើយទេ។

ជាងមួយទសវត្សរ៍ក្បែរបន្ទាប់ពីការផ្លាស់ទីលំនៅ គ្រួសារជាច្រើននៅតែជួបការលំបាកក្នុងការស្តារជីវភាពឡើងវិញ ហើយជីវភាពរបស់ពួកគេធ្លាក់ក្រីក្រយ៉ាងខ្លាំង។ កាលបណ្តឹងនៅឆ្នាំ២០១៨ លោក ម៉ា អ៊ុក ធឿន សមាជិកសហគមន៍រងគ្រោះនិយាយថា “ចាប់តាំងពី មីត្រផល យកដីរបស់ខ្ញុំមក គ្រួសាររបស់ខ្ញុំ និងខ្ញុំបានរងទុក្ខយ៉ាងខ្លាំង។ ផ្ទះរបស់ខ្ញុំត្រូវបានគេដុតបំផ្លាញ។ ខ្ញុំត្រូវបានគេចាប់ខ្លួនដោយគ្មាន

ហេតុផល ដែលនាំឱ្យក្រុមហ៊ុនមីក្រូផលិតផលកើតឡើងវិញនូវកូនាទីរបស់ខ្លួននៅក្នុងការរំលោភបំពានដែលពួកគេកាត់បានទទួលរង និងត្រូវផ្តល់ការខូចខាតដល់អ្នកដែលត្រូវបានផ្លាស់ទីលំនៅ។ នៅខែកក្កដា ឆ្នាំ ២០២០ ពួកគេកាត់បានទទួលជ័យជម្នះដ៏សំខាន់មួយនៅពេលដែលសាលាឧទ្ធរណ៍ថែសម្រេចថាបណ្តឹងរបស់ពួកគេ ជាបណ្តឹងសមូហភាពដោយអនុញ្ញាតឱ្យក្រុមហ៊ុនដែលផ្លាស់ទីលំនៅអាចនាំយកសំណុំរឿងជាក្រុម។ សំណុំរឿងនេះកំពុងឈានទៅដល់ការជំនុំជម្រះ។

ដើមបណ្តឹងត្រូវបានការពារដោយក្រុមមេធាវីថែមកពីមូលនិធិមជ្ឈមណ្ឌល ធនធានសហគមន៍ និងសមាគមមេធាវីការពារសិទ្ធិស្របច្បាប់ គស៊ីមភី និងបរិស្ថាន ដោយមានការគាំទ្រពីអង្គការសមធម៌កម្ពុជា និងអាយឌីអាយ ។

ករណីនេះអាចជាឱកាសមួយសម្រាប់គណនីយុត្តិធម៌សាធារណៈនៅអាស៊ីអាគ្នេយ៍។ ជាករណីដំបូងដែលធ្វើឱ្យក្រុមហ៊ុនថែទទួលខុសត្រូវចំពោះការរំលោភសិទ្ធិមនុស្សពេលមានប្រតិបត្តិការនៅក្រៅប្រទេស។ វាមានសក្តានុពលក្នុងការកំណត់ឡើងវិញនូវសិទ្ធិទទួលបានយុត្តិធម៌សម្រាប់ជនរងគ្រោះពីការរំលោភបំពានដោយសាធារណៈ និងក្រុមហ៊ុនក្នុងកិច្ចការឱកាសរួមចំណែកដល់ភាពជោគជ័យរបស់ខ្លួន។

នៅខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ២០១៣ ក្រុមហ៊ុនក្លាកា-កូឡាបានលាតត្រដាងថា ក្រុមហ៊ុនមីក្រូផលិតផល គឺជាអ្នកផ្គត់ផ្គង់ស្តុរសអោយខ្លួនលំដាប់ទីបីលើពិភពលោក។ ក្រុមហ៊ុនបានប្តេជ្ញាចិត្តទៅនឹងគោលនយោបាយ "គ្មានការអត់ឱន" ប្រឆាំងនឹងការរំលោភយកដីនៅក្នុងខ្សែសង្វាក់ផ្គត់ផ្គង់របស់ខ្លួន ហើយបានណែនាំ ផែនការសម្រាប់អភិវឌ្ឍបទដ្ឋាន និងតម្រូវការឱ្យមានសវនកម្មសម្រាប់អ្នកផ្គត់ផ្គង់របស់ខ្លួន។ ក្រុមហ៊ុន ក្លាកា-កូឡាក៏បានចាត់វិធានការជាក់លាក់ ដើម្បីស្នើសុំអង្កេត និងបញ្ជាក់ពីការចោទប្រកាន់ប្រឆាំងនឹងក្រុមហ៊ុនមីក្រូផលិតផល ដែលឥឡូវនេះបង្កើតជាមូលដ្ឋានគ្រឹះសម្រាប់បណ្តឹងសមូហភាពនៅក្នុងប្រទេសថៃ ប៉ុន្តែការរកឃើញទាំងនោះមិនដែលត្រូវបានចេញផ្សាយជាសាធារណៈនោះទេ។

ថ្ងៃនេះ អង្គការអាយឌីអាយ បានដាក់សំណើសុំឱ្យតុលាការនៅ Atlanta បញ្ជាឱ្យក្រុមហ៊ុន ក្លាកា-កូឡាផ្តល់ភស្តុតាងសម្រាប់ប្រើប្រាស់ក្នុងបណ្តឹងក្រុមហ៊ុនថៃ។ ស្ថាប័នជំនួយផ្នែកច្បាប់បរទេសរបស់សហរដ្ឋអាមេរិក (FLA) អនុញ្ញាតឱ្យតុលាការសហរដ្ឋអាមេរិកជួយដល់ភាគីបរទេសក្នុងការទទួលបានភស្តុតាងពីក្រុមហ៊ុនដែលមានមូលដ្ឋាននៅក្នុងសហរដ្ឋអាមេរិក។

លោកស្រី Sor.Rattanamane Polkla អ្នកសម្របសម្រួលប្រតិបត្តិមូលនិធិមជ្ឈមណ្ឌលធនធានសហគមន៍ និងជាមេធាវីថែម្នាក់ក្នុងចំណោមមេធាវីរបស់ដើមបណ្តឹងបានមានប្រសាសន៍ថា "ប្រជាជនរាប់រយនាក់ដែលជីវភាពរបស់ពួកគេត្រូវបានបំផ្លាញដើម្បីបម្រើផលប្រយោជន៍ដល់ក្រុមហ៊ុនមីក្រូផលិតផលបានប្រាក់ចំណេញ ឥឡូវនេះប្រជាជនទាំងនោះកំពុងស្វែងរកយុត្តិធម៌តាមរយៈតុលាការ។ ករណីនេះក៏ជាឱកាសដ៏សំខាន់មួយសម្រាប់គណនេយ្យភាពរបស់ក្រុមហ៊ុនថៃ ក្រោមផែនការសកម្មភាពជាតិធុរកិច្ច និងសិទ្ធិមនុស្សរបស់ប្រទេសថៃ" ។ "ព័ត៌មានដែល ក្រុមហ៊ុន ក្លាកា-កូឡា ទទួលបានគឺមានសារៈសំខាន់ដើម្បីគាំទ្រដល់ការទទួលបានយុត្តិធម៌សម្រាប់សហគមន៍ដែលរងផលប៉ះពាល់។"

ព័ត៌មានលម្អិតសូមចុចលើតំណភ្ជាប់នេះ៖ <https://www.inclusivedevelopment.net/cases/cambodia-mitr-phol-sugarcane-land-grab/>

អំពីអង្គការអាយឌីអាយ

អង្គការអាយឌីអាយធ្វើការដើម្បីជំរុញយុត្តិធម៌សង្គម សេដ្ឋកិច្ច និងបរិស្ថាន
ដោយគាំទ្រសហគមន៍ជុំវិញពិភពលោក ដើម្បីការពារសិទ្ធិមនុស្ស និងបរិស្ថានរបស់ពួកគេ
នៅពេលប្រឈមមុខនឹងសកម្មភាពសាជីវកម្មដែលបង្កគ្រោះថ្នាក់។ តាមរយៈការស្រាវជ្រាវ
ការងារលើករណីវិវាទ និងការតស៊ូមតិគោលនយោបាយ យើងធ្វើឲ្យសាជីវកម្ម គ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុ
និងភ្នាក់ងារអភិវឌ្ឍន៍នានា ទទួលខុសត្រូវចំពោះសិទ្ធិមនុស្ស និងបរិស្ថានរបស់ពួកគេ

ទំនួលខុសត្រូវ និងលើកកម្ពស់ប្រព័ន្ធសេដ្ឋកិច្ចអន្តរជាតិដ៏ត្រឹមត្រូវ និងសមធម៌។
សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែម សូមចូលទៅកាន់គេហទំព័ររបស់យើង៖
<https://www.inclusivedevelopment.net>

អំពីអង្គការសមធម៌កម្ពុជា

អង្គការសមធម៌កម្ពុជាគឺជាស្ថាប័នតស៊ូមតិឈានមុខគេលើសិទ្ធិលំនៅឋាន ដីធ្លី
និងសិទ្ធិធនធានធម្មជាតិក្នុងប្រទេសកម្ពុជា។ តាមរយៈការស្រាវជ្រាវគោលនយោបាយ
ការតស៊ូមតិនៅថ្នាក់ជាតិ និងអន្តរជាតិ ការកសាងសម្ព័ន្ធភាព
និងកិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងក្នុងការរៀបចំសហគមន៍ និងការបង្កើតបណ្តាញ។
អង្គការសមធម៌កម្ពុជាកំពុងប្រែក្លាយកំរនៃការអភិវឌ្ឍជាតិ ឲ្យក្លាយទៅការគោរព ការពារ
និងបំពេញនូវសិទ្ធិមនុស្ស និងជីវភាពសេដ្ឋកិច្ចរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា
និងការគ្រប់គ្រងធនធានធម្មជាតិប្រកបដោយនិរន្តរភាព ។

សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែម សូមចូលទៅកាន់គេហទំព័ររបស់យើង៖ <https://www.equitablecambodia.org>

អំពីមូលនិធិមជ្ឈមណ្ឌលធនធានសហគមន៍

មូលនិធិមជ្ឈមណ្ឌលធនធានសហគមន៍ គឺជាអង្គការរបស់ប្រទេសថៃ ដែលប្តេជ្ញាការពារ
និងលើកកម្ពស់សិទ្ធិមនុស្ស សិទ្ធិសហគមន៍ និងបរិស្ថាន។
មូលនិធិនេះធ្វើការដើម្បីធានាលទ្ធភាពទទួលបានយុត្តិធម៌ និងតំបន់អាស៊ាន
និងផ្តល់ជំនួយផ្នែកច្បាប់ដល់សហគមន៍ក្នុងប្រទេសថៃ
ហើយជាអង្គការឃ្លាំមើលការអនុវត្តកាតព្វកិច្ចសិទ្ធិមនុស្សក្រោមកតិកាសញ្ញាអន្តរជាតិស្តីពីសិទ្ធិពលរដ្ឋ
និងសិទ្ធិនយោបាយ និងកតិកាសញ្ញាអន្តរជាតិស្តីពីសេដ្ឋកិច្ច សិទ្ធិសង្គម និងវប្បធម៌។